
گروه اقتصادی: ۲0 روز هم از تقدیم لایحه بودجه سال 1400 به 
مجلس نمی گذرد اما در همین مدت زمان کوتاه به دلیل ازدیاد 
معایب این لایحه، اکثر کارشناسان نهادهای پژوهشی، نمایندگان 
مجلس و دیوان محاسبات نسبت به آن واکنش منفی داشته اند. 
اینط��ور که پیداس��ت باز ک��ردن کلاف س��ردرگم بودجه 
حالاحالاها زمان نیاز دارد. در آخرین اقدام رئیس مجلس شورای 
اسلامی طی نامه ای به روحانی از وی خواسته اصلاحاتی اساسی 
در بودجه انجام دهد. به گزارش »وطن امروز«، محمد خدابخشی، 
نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اسلامی در گفت و گو با تسنیم، با اشاره به نامه محمدباقر قالیباف، 
رئیس مجلس شورای اسلامی به رئیس جمهور برای اصلاح قانون 
بودجه سال 1400 گفت: در جلسه اخیر کمیسیون، نامه رهبر 
انقلاب که با امضای رئیس دفتر ایشان به رئیس جمهور واصل 
شده بود، قرائت شد . وی با بیان اینکه در نامه ای که رهبر انقلاب 
خطاب به رئیس جمهور واصل داشته بودند، درباره فروش نفت 
تاکید شده بود تجدیدنظر انجام شود، ادامه داد: در نامه رهبر 
انقلاب به رئیس جمهور تاکید شده بود اگر فروش نفت از یک 
میلیون بشکه فراتر رفت، سهم صندوق توسعه ملی پرداخت و 
بدهی ها نیز تس��ویه شود و برای مصارف بودجه ای از صندوق 

توسعه ملی برداشتی انجام نشود. 
 نماینده الیگودرز در مجلس تصریح کرد: با توجه به نامه رهبر 
انقلاب به رئیس جمهور باید در بخش مصارف پیشنهاد شده در 
لایحه بودجه 1400 تجدیدنظر و تغییراتی اعمال شود که به 
همین دلیل رئیس مجلس طی نامه ای از رئیس جمهور خواستار 

اعمال این اصلاحات در لایحه بودجه سال آینده شده است. 
 نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس 
عنوان کرد: فارغ از اینکه لایحه بودجه سال آینده در مجلس 
تصویب یا رد می ش��ود، دولت باید این تغییرات را اعمال و بار 

دیگر اصلاحات را به مجلس واصل کند. 
مجلس مراقب بدهی های دولت به صندوق توسعه ملی باشد ■

اقدام مجلس برای اصلاح ارقام مندرج در منابع بودجه، اقدامی 
لازم برای نجات کشور از تبعات ناشی از کسری بودجه است. 
کاهش رقم فروش نفت از ۲/3 به یک میلیون بشکه در روز و 
منطقی کردن نرخ ارز، اقدامی درست برای واقعی سازی درآمد 
نفتی در بودجه سال آینده است. با این حال تسویه بدهی دولت 

به صندوق توسعه ملی، موضوعی است که مجلس باید با دقت 
ب��ه آن بپردازد. کاهش رقم فروش نفت از ۲/3 به یک میلیون 
بشکه در روز هر چند اقدامی لازم است اما با توجه به سازوکار 
تعیین شده رهبر معظم انقلاب برای تسویه بدهی های دولت به 
صندوق توسعه ملی، نباید مانع بازپرداخت بدهی های دولت به 
این صندوق شود. با توجه به اینکه رهبر معظم انقلاب تسویه 
بدهی دولت با صندوق توسعه ملی را مشروط به فروش بیش از 
یک میلیون بشکه در روز کرده اند، کاهش سقف فروش نفت در 
لایحه بودجه می تواند بهانه امتناع دولت از تسویه بدهی خود 
به این صندوق را فراهم کند. در واقع دولت می تواند با استناد به 
نامه رهبر معظم انقلاب، به »بازپرداخت بدهی دولت به صندوق 
توس��عه ملی از محل درآمدهای حاصل از فروش مازاد بر یک 
میلیون بشکه در روز« استناد کرده و با محقق نشدن این رقم 
در سال آینده )که بسیار محتمل است(، از تسویه بدهی مذکور 

شانه خالی کند. 
در چنین ش��رایطی مجلس می تواند با گنجاندن بندی در 
قانون بودجه سال آینده، دولت را مکلف به بازپرداخت بدهی های 
سررسید شده خود به صندوق توسعه ملی کند. با توجه به اینکه 
افزایش نرخ تسعیر ارز با وجود کاهش رقم فروش نفت، درآمد 
مدنظر دولت از محل فروش نفت در سال آینده را محقق می کند، 
اتخاذ تدبیری برای تسویه بدهی دولت به صندوق توسعه ملی، 
ضروری خواهد بود. در ش��رایطی که مجلس در تلاش اس��ت 
ب��ا اصلاحات مدنظر خود، دولت را از تنگنای درآمدی برهاند، 
مکلف کردن دولت به بازپرداخت بدهی خود به صندوق توسعه 
ملی کاملا قابل اجرا و البته ضروری اس��ت. بدیهی اس��ت در 
ص��ورت غفلت مجلس از الزام دولت به بازپرداخت بدهی خود 
به صندوق توسعه ملی، بار سنگین بازپرداخت این بدهی را به 
دولت بعدی منتقل می کند. موکول شدن تسویه بدهی دولت 
به دولت بعد اما خطر تکرار سیاس��ت مخرب دولت کنونی در 
»برداش��ت بدون تسویه از صندوق توسعه ملی« را به رویه ای 
خطرناک ب��رای دولت های بعد تبدیل ک��رده و عملا کارکرد 
صندوق مذکور را از یک صندوق با کارکرد سرمایه ای و متعلق 
به نسل های آتی، به صندوقی برای پوشش دادن کسری بودجه 
و جبران ناکارآمدی های دولت ها در ایجاد منابع درآمدی پایدار 

تبدیل می کند.

راه حل افزایش درآمدها و کاهش هزینه ها ■
رئیس کمیته اصلاح ساختار بودجه مجلس شورای اسلامی 
درباره روش های افزایش درآمد دولت در لایحه بودجه 1400 
به »وطن امروز« گفت: ما در بررسی ای که با حضور کارشناسان 
برنامه و بودجه در چند روز اخیر داشتیم، به این نتیجه رسیدیم 
نزدیک به 150 هزارمیلیارد تومان را می توان به منابع دولت اضافه 
کرد. بخشی از این مبلغ می تواند از درآمدهای مالیاتی حاصل 
ش��ود. سهم درآمدهای مالیاتی در بودجه 1400 با ۲0 درصد 
افزایش نسبت به بودجه امس��ال، به ۲48 هزارمیلیارد تومان 
رسیده است که بر اساس برآوردهای سازمان برنامه و بودجه، این 
درآمدها می تواند بدون فشار به بخش تولید، تا ۲90 هزارمیلیارد 
توم��ان افزایش یابد. با توجه به اینکه میزان تحقق درآمدهای 
مالیاتی امسال، بیش از 100 درصد بوده است، چیزی نزدیک 

به 50هزار میلیارد تومان می تواند از این بخش تامین شود. 
محسن زنگنه افزود: همچنین رشد مالیات بر ارزش افزوده در 
بودجه سال آینده، صفر در نظر گرفته شده است اما این مالیات 
باید با توجه به میزان تولید ناخالص داخلی و تورم محاسبه شود 
و از آنجا که تولید ناخالص داخلی سال آینده با توجه به تورم، 

رشد قابل ملاحظه ای خواهد داشت، این نوع مالیات نیز 
باید افزایش یابد و به تبع آن درآمدهای این بخش هم 

افزایش خواهد یافت. 
وی ادام��ه داد: تعریف پایه های مالیاتی جدید نیز 
می تواند به این افزایش درآمدها کمک کند. به عنوان 

مثال قانون مالیات بر خانه های خالی که توسط 
مجلس تصویب ش��د، بر اس��اس پیش بینی 

سازمان امور مالیاتی، می تواند تا 3 هزار 
میلی��ارد تومان درآمد جدید را اضافه 
کند که دولت این درآمد را در بودجه 
سال آینده، کمتر از یک دهم این رقم 
پیش بینی کرده اس��ت. همچنین 

مالیات هایی مانند مالیات بر خودرو 
و خانه لوکس که در بودجه 

امسال آورده شده بود، در بودجه سال آینده حذف شده است که 
اضافه کردن این مالیات هم می توان درآمد خوبی را ایجاد کند. 
زنگن��ه بیان کرد: علاوه بر درآمدهای مالیاتی، ما می توانیم 
درآمدهایی را از افزایش حقوق ورودی کالا در گمرک شناسایی 
کنیم. واردات کالای اساسی ما نزدیک به 8 میلیارد دلار و واردات 
سایر کالاها نزدیک به 33 میلیارد دلار است که متاسفانه حقوق 
ورودی تمام این کالاها در گمرک، با ارز 4۲00 تومانی محاسبه 
می ش��ود. ما پیش��نهاد دادیم این حقوق ورودی برای کالای 
اساس��ی و مورد نیاز مردم تغییر نکند اما برای س��ایر کالاها با 
نرخ ارز نیمایی محاسبه شود. اگر این اتفاق بیفتد، نزدیک به 
60 تا 70 هزارمیلیارد تومان هم از این محل می توان درآمدها 
را افزایش داد اما متاسفانه دولت با بهانه های غیرکارشناسی ادعا 
می کند در صورت تغییر حقوق ورودی این کالاها در گمرک، 
باید شاهد افزایش 150 درصدی قیمت کالاها در کشور باشیم، 
در حالی که محاسبات نشان می دهد این افزایش قیمت کمتر 

از 7 درصد خواهد بود. 
عضو کمیس��یون برنامه و بودجه مجلس در انتها افزود: در 
بخش هزینه ها که 638 هزار میلیارد تومان است، ما 
ش��اهد افزایش ۲50 درصدی هزینه ها در برخی 
دستگاه ها هستیم و تعداد قابل توجهی از دستگاه ها 
نیز بیش از 100 درصد افزایش هزینه داشتند که 
این به هیچ وجه برای مجلس قابل قبول نیست. 
از طرفی امسال، میزان تخصیص بودجه به برخی 
دستگاه ها نزدیک به 40 درصد بوده و بودجه این 
دستگاه ها به طور کامل پرداخت نشده. پس دولت 
می تواند به جای آنکه هزینه زیادی را در 
بودجه برای یک دستگاه مشخص 
کن��د اما آن را کامل تخصیص 
ندهد، از ابتدا هزینه واقعی این 
دستگاه را در بودجه لحاظ کند 
تا س��قف هزینه ها در بودجه 

کاهش یابد.

بودجه 1400 »استقراضیه« است
عضو هیأت   رئیس��ه مجلس شورای 
اس��لامی در گفت وگ��و ب��ا فارس 
درب��اره اظهارنظر حس��ن روحانی، 
رئیس جمه��ور درب��اره بی توجهی 
مجلس به لوایح دولت اظهار داشت: 
این مطلب نادرست است و رئیس جمهور نسبت به مجلس 
بی انصافی می کند. حسینعلی حاجی دلیگانی افزود: حسن 
روحانی به وظایفش عمل نکرده است و به خاطر اینکه بار 
را به دوش دیگران بیندازد، مطالب اینچنینی را ساخته 
و می گوید. وی تصریح کرد: متأسفانه عمده لوایح دولت 
باری از دوش مردم برنمی دارد و کارگشا نیست. در این باره 
می توانم به لایحه بودجه 1400 اشاره کنم که بودجه ریزی 
نیست بلکه در حقیقت استقراضیه است. حاجی دلیگانی 
اظهار داش��ت: مجلس هم��واره از لوایح تأثیرگذار دولت 
حمایت کرده و می کن��د که می توانم به لایحه بورس و 
اصلاح قانون چک اشاره کنم که بلافاصله بعد از ارسال به 

مجلس در دستورکار نمایندگان قرار گرفت. 

لایحه بودجه قابل ترمیم نیست
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه لایحه بودجه سال 1400 
دچار چالش های عمیق است، تاکید 
کرد: مجلس شورای اسلامی هنوز به 
یک روایت واحد از پذیرش کلیات 
لایحه نرس��یده است، لذا مشخص نیست آن را بپذیریم 
یا به صورت چند دوازدهم بررسی کنیم یا حتی آن را به 
صورت کامل اصلاح کنیم. امیرحسین قاضی زاده هاشمی 
با بیان اینکه کمیس��یون تلفیق، هفته آتی درباره لایحه 
بودجه 1400 تش��کیل جلسه می دهد، گفت: مجلس تا 
پایان جمع بندی و نشست این کمیسیون منتظر می ماند 
تا بعدا درباره آن تصمیم گیری ش��ود اما به عقیده بنده 
بودجه با این شکلی که ارائه شده، قابل ترمیم نیست. وی 
افزود: معتقد هستم باید بودجه را به صورت چنددوازدهم 
مطرح و تصویب کنیم تا بعدا اصلاحات آن را انجام دهیم، 
زی��را بخش منابع بودج��ه و پیش بینی هایی که صورت 
گرفته غیرواقعی اس��ت و اگر در قبال آن هزینه طراحی 
شود سال آتی دستگاه های اجرایی را در هزینه کردهایی 
مانند حقوق و دستمزد و هزینه های اجتناب ناپذیر و هم 
در پروژه های عمرانی خود دچار مشکل خواهیم کرد، لذا 
به نظر می رسد باید بودجه را سه دوازدهم تصویب کنیم و 
اجازه دهیم عملکرد امسال دولت ادامه یابد و بعد زمینه 

اصلاح بنیادین بودجه را فراهم کنیم. 

 تجارت ۸ ماهه با کشورهای اکو 
به 5/7 میلیارد دلار رسید

دبیر شورای اطلاع رسانی گمرک گفت: در 8 ماه اول 
سال 99 صادرات کشورمان به کشورهای عضو اکو بالغ 
ب��ر ۲ میلیارد و 945 میلی��ون و 6۲3 هزار و 49 دلار و 
می��زان واردات هم بال��غ بر ۲ میلیارد و 817 میلیون و 
313 هزار و 451 دلار بود. س��یدروح الله لطیفی افزود: 
بیش��ترین حجم صادرات کشورمان در بین کشورهای 
اکو با افغانس��تان با یک میلیارد و ۲1۲ میلیون و 498 
هزار و ۲17 دلار و پس از آن با ترکیه و آذربایجان بوده 
اس��ت. وی در ادامه درباره شرکای اول تامین کالا برای 
کش��ورمان در این اتحادیه گف��ت: در بین اعضای این 
اتحادیه اقتصادی، بیشترین واردات را از کشور ترکیه با 
۲ میلیارد و 604 میلیون و481 هزار و 8۲ دلار داشتیم 
که پس از آن کشورهای پاکستان و ازبکستان قرار دارند. 
اعضای اکو مشتمل بر 10 کشور ایران، ترکیه، پاکستان، 
آذربایجان، قزاقستان، ترکمنستان، قرقیزستان، ازبکستان، 

تاجیکستان و افغانستان است. 

 شرکت پشتیبانی امور دام
 عامل گرانی تخم مرغ

دبیر کانون سراس��ری مرغ تخم گذار گفت: با توجه 
به اینکه نهاده ها با قیمت مصوب برای مرغداران تامین 
می ش��ود، شرکت پشتیبانی امور دام تخم مرغ، تولیدی 
واحد ها را خریداری می کند اما متاس��فانه توزیع نشدن 
یا توزیع نامناسب این محصول، موجبات افزایش قیمت 
آن را فراه��م آورده اس��ت. س��یدفرزاد طلاکش افزود: 
بررسی های میدانی از مرغداری ها و سیستم پخش داخل 
ش��هر، حاکی از آن اس��ت که تخم مرغ جمع آوری شده 
توسط شرکت پشتیبانی امور دام به بازار نمی رسد. شبکه 
توزیع تخم مرغ، مش��کلات زیادی دارد و واسطه گری ها 
هم باعث افزایش قیمت این محصول در بازار شده است. 
طلاکش با اشاره به اینکه قیمت تخم مرغ در بازار واقعی 
نیست، ادامه داد: البته قیمت مقابل مرغداری هم برای 
مرغداران نمی صرفد و هفته آینده س��ازمان حمایت و 
وزارت جهادکشاورزی نشستی را برای اصلاح این قیمت 

انجام خواهند داد. 

 مسدود شدن 11 ایستگاه کارگزاری
 و ۳۸ دسترسی سهامداران برخط

مدیری��ت نظارت بر بازار ش��رکت ب��ورس تهران با 
صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: پیرو ابلاغیه 30 ش��هریور 
معاونت بازار به مدیران عامل کارگزاران بورس تهران و 
در راستای اجرای تبصره ماده 1۲ دستورالعمل اجرایی 
معاملات برخط، مدیریت نظارت بازار با توجه به تأثیر قابل 
ملاحظ��ه برخی اقدامات معامله گران بر روند معاملات، 
اقدام به مسدود کردن 11 ایستگاه معاملاتی و 38 مورد 
دسترسی برخط سهامداران از ۲۲ تا ۲6 آذر کرد. گفتنی 
است این اقدام به دلیل ارسال سفارش کم حجم با دفعات 
بالا بوده و در برخی موارد نیز به کارگزاران مربوط تذکر 

داده شده است.

اخبار

اقتصادی

»وطن امروز« از برنامه مجلس برای اصلاح ارقام بودجه گزارش می دهد

نسخههای
درمانبودجه
 نامه قالیباف به روحانی برای اصلاح لایحه بودجه

 پیشنهاداتی برای افزایش درآمدها و کاهش هزینه های دولت در بودجه 1400 
در گفت وگوی رئیس کمیته اصلاح ساختار بودجه با »وطن امروز«

رکوردشکنی بیت کوین با عبور از ۲۳ هزار دلار
ارزش بیت کوین پنجشنبه گذشته بیش از 9 درصد افزایش یافت و به بالاترین رقم تاریخ خود یعنی به بیش از ۲3 هزار دلار رسید. 

با توجه به این رشد، قیمت بیت کوین در سال جاری میلادی بیش از 3 برابر شده است. برخی کارشناسان عقیده دارند افزایش 
سرمایه های دیجیتال باعث تقویت بیت کوین شده و برخی دیگر معتقدند ضعف دلار و فشار تورم باعث رشد بیت کوین شده است. 

شنبه ۲9 آذر 1۳99
وطن امروز     شماره ۳101

گروه اقتصادی: یکی از اصلی ترین دلایل 
رشد قارچ گونه سایت  های قمار در ایران 
نارسایی  قانون های موجود برای مقابله با این کار است اما اینطور 
که پیداست، مجلس به دنبال ارائه طرحی است تا قوانین بازدارنده 
در این حوزه را پویا تر کند. در همین زمینه معاون دادس��تان 
کل کشور بخشی از جزئیات این طرح را تشریح کرده و آن را 
مترقی خواند. به گزارش »وطن امروز«، رشد سریع و روزافزون 
س��ایت های قمار و ش��رط بندی چنان بوده که حالا می توان 
گفت در میان مردم تقریبا شاهد نوعی همه گیری مراجعه به 
این س��ایت ها هستیم. این سایت ها با درآمدهای هنگفتی که 
دارند، هزینه های زیادی را صرف تبلیغات برای جذب مخاطب 
می کنند. این س��ایت ها که عمدتا در قالب بازی های آنلاین یا 
پیش بینی بازی های فوتبال فعالیت می کنند، از الگوریتم هایی 
استفاده می کنند که احتمال برد در آنها ابتدا زیاد است ولی در 
ادامه با جذب شدن افراد، این احتمال به کمترین حد ممکن 
می رسد. نکته حائز اهمیت، استفاده این سایت ها از درگاه های 
پرداخت اینترنتی است که کاربران براحتی می توانند پرداخت 
خود را با استفاده از آنها انجام دهند و هیچ اقدامی برای مبارزه 
با آنها نمی ش��ود. بانک مرکزی با اعطای مجوز به شرکت های 
ارائه دهنده خدمات پرداخت و عدم نظارت پس از اهدای مجوز، 
این امکان را به آنها داده است در این فضا فعالیت کنند و بتوانند 
براحتی درگاه های پرداخت را در اختیار افراد مختلف قرار دهند. 
سود بالای تراکنش های کلان سایت های شرط بندی موجب 
شده این درگاه ها انگیزه چندانی برای برخورد با این سایت ها 

نداشته باشند. فارغ از طمع سیستم بانکی برای سکوت در برابر 
چنین تخلفاتی، قوانین موجود کشور هم آنطور که باید و شاید 
نمی توانند مانع از فعالیت این سایت ها شوند. حال مجلس در 
طرحی به دنبال اصلاح رویه کنونی است. معاون دادستان کل 
کشور درباره طرح جدید مجلس شورای اسلامی برای مقابله با 
قمار در فضای مجازی توضیحاتی ارائه کرد. جواد بابایی، معاون 
امور فضای مجازی دادستان کل کشور درباره پشت پرده رشد 
سایت های قمار و شرط بندی اظهار کرد: قانون گذار در بخش 

تعزیرات قانون مجازات اسلامی از مواد 705 تا 711 مجازات هایی 
را برای قماربازان، قمارخانه داران و افرادی که مساعدت و معاونت 
در ارتکاب قمار دارند پیش بینی کرده اما با توجه به اینکه این 
قانون مصوب سال 1375 است و ما پس از آن پیشرفت تکنولوژی 
و فناوری های نوین ارتباطی را داش��تیم، قمار از اشکال سنتی 
خود خارج شده و در فضای مجازی با روش های نوین ارتباطی، 
راحت تر انجام می شود. وی ادامه داد: با توجه به اینکه قانون گذار 
در قانون حال حاضر به شیوه های نوین ارتکاب قمار اشاره نکرده، 

مجازات ها هم بازدارندگی لازم را ندارد، از این رو در مجلس طرح 
بس��یار خوبی برای رفع این اشکالات تهیه شده که هم شامل 
افرادی خواهد شد که با استفاده از شیوه های نوین مرتکب این 
جرم می شوند و هم مجازات های متناسب با این جرم در نظر 
گرفته شده است. معاون امور فضای مجازی دادستانی کل کشور 
یادآور شد: به عنوان نمونه قانون گذار در بخش جزای نقدی در 
قانون فعلی برای افرادی که قمارخانه دار هستند تا یک میلیون 
و ۲00 هزار تومان جزا در نظر گرفته است ولی در طرح جدید 
مجازات متناسب با عواید ناشی از قمار تعیین شده است به این 
صورت که اگر قمارخانه دار به قمار اقدام کند و قمار را حرفه خود 
قرار دهد، به تا 10 سال حبس و پرداخت جزای نقدی معادل 
۲ برابر اموالی که کسب کرده و همچنین ضبط اموال ناشی از 
این جرم، محکوم خواهد شد. وی افزود: حتی در طرح جدید 
پیشنهاد شده، برای ارائه دهندگان خدمات ارتباطی، خدمات 
پرداخت و بانکداری الکترونیک هم اگر به افرادی که در شبکه 
قمار فعالیت می کنند خدمات ارائه دهند و موضوع را به اطلاع 

مقام قضایی نرسانند، مجازات در نظر گرفته شود. 
معاون امور فضای مجازی دادستانی کل کشور عنوان کرد: در 
گذشته با توجه به سازوکار های کارگروه ممکن بود مسدود سازی 
درگاه ه��ا یکی دو روز زمان ببرد ام��ا با مصوبه ای که اخیرا در 
کارگروه داشتیم، این امکان فراهم شده تا در کمتر از یک ساعت 
امکان مسدود سازی این درگاه ها فراهم شود ولی باید به این نکته 
توجه داشت که این راه، راه حل برخورد با این پدیده نیست، بلکه 

می تواند به عنوان قطعه ای از پازل برخورد راهگشا باشد.

سیدنظام الدین موسوی، عضو 
کمیسیون اصل 90 و یکی از 
نمایندگان پیگیر مشکلات کارگران شرکت کشت و صنعت 
هفت تپه ضمن اعلام این موض��وع که بزودی هیات داوری 
درباره خلع ید مالک این ش��رکت تصمیم خواهد گرفت، به 

تشریح اتفاقات رخ داده در این باره پرداخت. 
وی در این باره اظهار داش��ت: دیوان محاس��بات کشور 
مهم ترین ابزار نظارتی مجلس ش��ورای اسلامی است که با 
جدیت به تخلفات صورت گرفته در شرکت نیشکر هفت تپه 
وارد شد و تحقیق و تفحصی را در این رابطه آغاز کرد که 
در روز نخس��ت این تحقیق و تفحص، بنده و آقای احمد 
نادری هم در شرکت حضور یافته و از کارگران درخواست 
کردیم به تحصن خ��ود خاتمه دهند و آنها نیز پذیرفتند؛ 
بنابراین هیات تحقیق و تفحص هم حدود ۲ هفته به صورت 
میدانی همه موارد مربوط به شرکت هفت تپه را مورد بررسی 
قرار داد. گزارش تحقیق و تفحص صادر شده  تاکید دارد در 
روند واگذاری و همچنین بعد از واگذاری شرکت هفت تپه 
به مالکان فعلی، تخلفات بسیاری صورت گرفته و سازمان 
خصوصی سازی نیز موظف شده قرارداد را فسخ کند. موسوی 
گفت: در بررسی هایی که انجام دادیم متوجه شدیم سال 94 
که شرکت به بخش خصوصی واگذار شده حدود 55 هزار تن 
شکر سفید در شرکت هفت تپه تولید شده اما در سال 98 
این میزان به زیر ۲0 هزار تن شکر زرد رسیده است؛ یعنی 
به لحاظ تولید شرکت به قهقرا برده شد و این شرایط نشان 
می داد که باید اتفاقی بیفتد، اگرنه این روند آینده شرکت را 
دچار بحران می کرد؛ مالکان شرکت هفت تپه درگیر پرونده 
اتهامات فس��اد ارزی و مالی هس��تند به طوری که یکی از 

مالکان شرکت در زندان به سر 
می برد و اسدبیگی، مدیرعامل 
ش��رکت هم درگی��ر پرونده 
اتهامات مدیران س��ابق بانک 
مرکزی است. عضو کمیسیون 
اصل 90 مجلس به خانه ملت 
گفت: اسدبیگی نزدیک 1/5 
میلیارد دلار اتهام ارزی دارد، 
چ��را که دلار دریافت کرده و 

آن را در مسیر قانونی هزینه نکرده و همه اینها در پرونده 
او به عنوان یک متهم ثبت ش��ده است. در کیفرخواستش 
مش��اهده شده که 800 سکه به برخی مدیران سابق بانک 
مرکزی رش��وه داده اس��ت. با وجود اینگونه مسائل، مالک 
شرکت هفت تپه به زندان خواهد رفت و مجازات سنگینی 
برای او در نظر گرفته خواهد شد. با این تفاسیر آیا عقلایی 
بوده ش��رکتی را که این همه کارگر دارد و بخشی از تولید 
شکر کشور را عهده دار است به حال خود رها کنیم؟ نماینده 
مردم تهران در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: متاسفانه 
بعضی افراد بویژه در دولت بویژه استاندار خوزستان در قبال 
مساله هفت تپه اهمال و قصور کردند و در تلاش بودند فرجام 
این ش��رکت به جایی نرس��د اما در کنار سایر نمایندگان 
مجلس در موضوع هفت تپه محکم ایستاده ایم، بویژه بعد از 
اینکه دیوان محاسبات وارد شد و سازمان خصوصی سازی 

را مکلف کرد خلع ید را انجام 
ده��د. در آخرین جلس��ه ای 
ک��ه برگزار کردیم فرصتی به 
س��ازمان خصوصی س��ازی و 
وزارت اقتصاد داده شد تا این 
کار انجام ش��ود اما مشاهده 
این  کردیم مقاومت هایی در 
زمینه می شود، بنابراین بنده 
و آقای نادری سوالی را از وزیر 
مطرح کردیم تا مشخص شود چرا خلع ید صورت نمی گیرد. 
حتی رئیس س��ازمان خصوصی سازی نیز نظرشان بر خلع 
ید مدیریت ش��رکت بود و در واق��ع 3 نهاد نظارتی اعم از 
دیوان محاس��بات، سازمان بازرس��ی کل کشور و سازمان 
خصوصی سازی نظرشان این بود که باید خلع ید رخ دهد 
اما بخشی از هسته مرکزی دولت بنا به دلایلی که هنوز برای 
ما کشف نشده بشدت در این زمینه مقاومت می کردند. در 
نهایت رئیس سازمان خصوصی سازی چندی قبل نامه ای 
را برای خلع ید از مدیریت شرکت هفت تپه با مالک آن به 
هیات داوری ارس��ال و درخواست کرد که قرارداد هفت تپه 
فسخ شود و آنجا هم مستندات خوب و قدرتمندی را ارائه 
کردن��د و در هیات داوری نیز ثبت ش��د که امیدواریم هر 
چه سریع تر بررسی شود و با توجه به اجماعی که در همه 

دستگاه های مختلف وجود دارد خلع ید رخ دهد. 

رئیس سازمان خصوصی سازی به دلیل ارسال نامه خلع ید  ■
به هیأت داوری عزل شد

وی افزود: به دلیل همان مقاومتی که در هس��ته مرکزی 
دولت وجود دارد، ۲ روز پس از ارسال پرونده خلع ید مالک 
به هی��أت داوری، »علیرض��ا صالح« رئیس وقت س��ازمان 
خصوصی سازی عزل شد و این یک مساله نامیمونی بود که از 
سوی دولتی ها شکل گرفت، البته از آنجا که نامه خلع ید ارسال 
شده، باید هیأت داوری تصمیم خودش را اتخاذ کند و نمی شود 
اعتراضی در این زمینه داشته باشند اما به هر حال هزینه ای بود 
که رئیس سازمان خصوصی سازی به واسطه ایستادگی اش در 
این زمینه پرداخت کرد که ما از ایشان نیز تشکر کردیم ولی 
دولت در این زمینه همکاری نکرد و پرونده نامناسبی را هم 
در این رابطه از خود به جا گذاشت. وی در پایان خاطرنشان 
ک��رد: در حال حاض��ر باید هیأت داوری تصمیم نهایی را در 
رابطه با شرکت هفت تپه اتخاذ کند، چرا که تمام تلاش خود 
را در این زمینه به کار گرفته ایم و کارگران نیز اعتراضات خود 
را انجام داده اند، بنابراین ما هیأت داوری را حرفه ای و متعهد 
می دانیم و به طور طبیعی در دشت مغان نشان دادند کاملا 
حرفه ای تصمیم می گیرند و تحت تاثیر القائات و جوسازی ها 
نیستند اما 3 دستگاه نظارتی که چشمان بیدار قوای سه گانه 
هستند، به اتفاق می گویند خلع ید باید انجام شود و از اعضای 
هیأت داوری نیز درخواست می شود مستندات ارائه شده توسط 
دستگاه های نظارتی را در نظر بگیرند و بر اساس مستندات، 
ش��رکت هفت تپه را نجات بدهند. برگزاری هیأت داوری به 
محدودیت های ناشی از فضای کرونایی کشور بستگی دارد 
ام��ا این احتمال وجود دارد ط��ی ۲ ماه آینده در این زمینه 

تصمیم  نهایی اتخاذ شود. 

گاممجلسبرایمقابله
باسرطانقمار

معاون دادستان کل کشور:  در طرح جدید 
مجلس در رابطه با قمار، مجازات های 

متناسب با این جرم در نظر گرفته شده است

گزارش

عضو کمیسیون اصل 90 مجلس از تشکیل هیأت داوری پرونده شرکت هفت تپه در آینده نزدیک خبر دادخصوصیسازی

برخیدولتیهامخالفخلعیدمالکهفتتپههستند


